

华北克拉通南缘龙王 碱性花岗岩U-Pb年龄及其地质意义

陆松年¹, 李怀坤¹, 李惠民¹, 宋彪², 王世炎³, 周红英¹, 陈志宏¹

(1. 中国地质调查局天津地质矿产研究所, 天津 300170;

(2. 2. 中国地质科学院地质研究所, 北京 100037;

3. 河南省地勘局区域地质调查队, 河南 平顶山 467021)

摘要: 华北克拉通南缘发育一系列碱性岩体, 前人曾划出3个碱性岩带, 龙王 碱性岩位于中带, 对该岩体形成的确切时代仍有较大争议。一些学者将该岩体作为晋宁期伸展体制下形成的碱性岩, 并认为这期岩浆活动与扬子北缘同时代的裂解型岩浆活动可以对应。作者等进行了TIMS和SHRIMP法锆石U-Pb年代学研究。样品(T26)采自河南省栾川县庙子镇之北的卢氏管村西的钠铁闪石正长花岗岩。TIMS法U-Pb上交点年龄为 $1637\text{Ma} \pm 33\text{Ma}$, SHRIMP法 $^{206}\text{Pb}/^{238}\text{U}$ 和 $^{207}\text{Pb}/^{206}\text{Pb}$ 表面年龄平均值分别为 $1611\text{Ma} \pm 19\text{Ma}$ 和 $1625\text{Ma} \pm 16\text{Ma}$, 3组年龄在误差范围内一致。我们选择SHRIMP法 $^{207}\text{Pb}/^{206}\text{Pb}$ 表面年龄平均值 $1625\text{Ma} \pm 16\text{Ma}$ 作为龙王 正长花岗岩的形成时代。因此, 龙王 碱性花岗岩是华北克拉通1.8~1.6Ga裂解过程中最晚期碱性岩浆活动的产物。

关键词: 华北克拉通南缘; 河南省栾川县; 龙王 正长花岗岩; U-Pb年龄; 中元古代早期

中图分类号: P588.12+1; P597+.3 **文献标识码:** A **文章编号:** 1671-2552(2003)12-0762-07

U-Pb isotopic ages and their significance of Alkaline Granite in the southern margin of the North China Craton

LU Songnian¹, LI Huaikun¹, LI Huimin¹, SONG Biao²,

WANG Shiyang³, ZHOU Hongying¹, CHEN Zhihong¹

(1. Tianjin Institute of Geology and Mineral Resources, China Geological Survey, Tianjin 300170, China;

2. Institute of Geology, Chinese Academy of Geological Sciences, Beijing 100037, China;

3. Regional Geological Team, Henan Bureau of Geology and Mineral Exploration and Development, Pingdingshan 467021, Henan, China)

Abstract: A number of alkaline rock bodies occur on the southern margin of the North China craton. Previously three alkaline rock belts were distinguished and the Longwangzhuang alkaline pluton is located in the central belt. There has been a great dispute about the precise age of the formation of this pluton. Some geologists consider that this pluton was formed in the Jinningian extensional regime and believe that this phase of magmatism might be comparable to the Neoproterozoic breakup-type magmatism occurring on the northern margin of the Yangtze plate. The authors have carried out zircon TIMS and SHRIMP U-Pb chronological studies. The sample (T26) was collected from arfvedsonite syenogranite near Lushiguan Village north of Miaozi Township, Luanchuan County, Henan Province. The sample has a TIMS upper intercept U-Pb age of 1637 ± 33 Ma and SHRIMP $^{206}\text{Pb}/^{238}\text{U}$ and $^{207}\text{Pb}/^{206}\text{Pb}$ mean apparent ages of 1611 ± 19 Ma and 1625 ± 16 Ma respectively. The above-mentioned three isotopic ages are nearly consistent within the allowable error range. The authors choose the age of 1625 ± 16 Ma as the age of formation of the Longwangzhuang syenogranite. Thus it follows that the Longwangzhuang alkaline granite is the product of the latest alkaline magmatism in the 1.8-1.6 Ga breakup process of the North China craton.

Key words: southern margin of the North China craton; Luanchuan County, Henan Province; Longwangzhuang syenogranite; U-Pb age; early Mesoproterozoic